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Companiile din România se uit ă acum cu mai mult interes s ă treacă Prutul şi 
să-şi extind ă opera ţiunile în Republica Moldova, în condi ţiile în care economia 
Moldovei în prezent arat ă bine, iar indicatorii macroeconomici sunt pe o 
traiectorie pozitiv ă, a declarat, mar ţi, guvernatorul B ăncii Na ţionale a Moldovei 
(BNM), Anca Dragu, la un eveniment  de specialitate.  
 
Ea a fost întrebată cum este privită Republica Moldova de investitori. 
 
"Cred că deja apare mai mult interes pentru investiţiile în Republica Moldova. În 
special, văd interes din partea companiilor din România, care sunt fie companii 
româneşti, fie companii cu capital din Uniunea Europeană, dar care se uită acum cu 
mai mult interes să treacă Prutul şi să-şi extindă operaţiunile în Republica Moldova. 
Noi avem o strategie prin care dorim să se vadă un rating mai bun de ţară, să 
extindem agenţiile de rating care evaluează riscul în cazul Moldovei, astfel încât să 
creştem rating-ul de ţară şi, cu un rating mai bun, investitorii să se uite şi la 
randamente mai scăzute. Desigur, un rating mare atrage şi nevoia unor randamente 
mai ridicate, pentru că vorbim de apetitul pentru risc pe care investitorii îl au", a 
menţionat Anca Dragu, la conferinţa "Piaţa financiar-bancară", organizată de Ziarul 
Bursa. 
 
Ea a subliniat că rata inflaţiei în Republica Moldova a scăzut la 3,51% pentru luna 
aprilie şi a permis reducerea ratei de politică monetară la 3,6%. 
 
"Economia Moldovei în acest moment arată bine, aş putea spune. Indicatorii 
macroeconomici sunt pe o traiectorie pozitivă. M-aş referi în primul rând la rata 
inflaţiei, variabilă care este mai mult în curtea BNM. Avem rata inflaţiei de 3,51% 
pentru luna aprilie, ceea ce ne-a permis să reducem rata de politică monetară până 
la 3,6%, în ultima şedinţă de politică monetară din 7 mai. Deci, cu o rată a dobânzii 
de politică monetară de 3,6%, cu o inflaţie la nivel scăzut, acestea sunt elemente 
care dau încredere şi ceva perspective bune şi stabilitate unor investiţii în Republica 
Moldova. Am mai redus şi rezervele minime obligatorii. Acestea sunt la nivel foarte 
ridicat pentru că piaţa financiară, piaţa interbancară, este una extremă de îngustă. 
Avem lichiditate în exces, o lichiditate însă pe termen foarte scurt şi, tocmai de 
aceea, ne uităm la posibilităţi de a extinde maturităţile şi de a forma o curbă a 
randamentelor care să ne ajute în toate procesele de finanţare, atât pe plan intern, 
cât şi pentru finanţările care vin din exterior şi pentru investitorii străini", a adăugat 
guvernatorul BNM. 
 



Anca Dragu a menţionat că există oportunităţi de investiţii în multe domenii ale 
economiei. 
 
"Cadrul macroeconomic este unul prietenos cu investiţiile, iar zone multe din 
economie sunt extrem de prietenoase cu investitorii - şi m-aş referi aici la zona de IT. 
Ştiţi că Republica Moldova este o ţară cu o administraţie digitală. Tot spun că eu, la 
Banca Naţională a Moldovei, nu semnez nimic pe hârtie, totul vine electronic, printr-
un sistem dezvoltat de IT-ştii băncii, cu vreo 10 ani în urmă. Acum suntem la faza în 
care îmbunătăţim acest produs intern. Deci, posibilităţi de investiţii sunt în multe 
domenii: IT, servicii şi producţie, bineînţeles, iar cadrul macroeconomic şi politicile 
generale ale statului sunt foarte pro investiţii şi susţin mediul privat. Dacă venim şi cu 
aceste instrumente pe care le împrumutăm de la domnul Nancu (directorul general al 
Fondului Naţional de Garantare a Creditelor pentru IMM, n.r.), atunci cu siguranţă 
pachetul va fi mai atractiv", a adăugat Anca Dragu. AGERPRES/(A - autor: Nicoleta 
Bănciulea, editor: Oana Tilică, editor online: Gabriela Badea)  
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Andrieş (Ministerul Finanţelor): Avem toate alegerile în 2024, presiunea pe cheltuieli 
este una foarte mare 
 
Deficitul bugetar pentru anul 2024, conform Legii b ugetului de stat, este 5%, 
însă, fiind un an electoral, atât la nivel european, da r mai ales la nivelul 
României, presiunea pe cheltuieli este una foarte m are, a declarat, mar ţi, 
secretarul de stat în Ministerul Finan ţelor Alin Marius Andrie ş, la 
o conferin ţă de profil.  
 
El a fost întrebat care sunt constrângerile pe care le vede asociate corecţiei deficitului 
bugetar. 
 
"Deficitul bugetar pentru anul 2024, conform Legii bugetului de stat, este 5%. Cu toţii 
cunoaştem că, fiind un an electoral, atât la nivel european, dar mai ales la nivelul României, 
când avem toate alegerile în anul 2024, presiunea pe cheltuieli este una foarte mare. După 
cum ştiţi, anul trecut, la nivelul Guvernului, s-a adoptat un set de măsuri din perspectivă 
fiscală, care a mers pe trei paliere: pe de o parte introducerea unor noi taxe, pe de altă parte 
eliminarea unor facilităţi şi în al treilea rând măsuri care să conducă la creşterea capacităţii 
instituţionale a ANAF-ului şi la o mai bună colectare. Şi anul acesta punem accent în special 
pe acestea", a menţionat Alin Marius Andrieş, la conferinţa "Piaţa financiar-bancară", 
organizată de Ziarul Bursa. 
 
Secretarul de stat a subliniat că în Legea bugetului a fost introdus un amendament care 
prevede că în anul 2024 nu vor fi modificări semnificative ale politicii fiscale. 
 
"De aceea, partea de digitalizare a devenit prioritate pentru Ministerul Finanţelor şi, de la 



începutul anului, am introdus o serie de instrumente, precum e-Factura, e-Transport, care să 
conducă, pe de o parte, la o creştere a capacităţii noastre instituţionale de a colecta date şi 
de a le analiza, iar, pe de altă parte, să crească compliance-ul tuturor agenţilor economici. În 
al treilea rând, este foarte important să identificăm zonele în care putem să colectăm mai 
mult, fiindcă gap-ul de TVA în cazul României este unul dintre cele mai ridicate. Avem în 
Planul Naţional de Rezilienţă un obiectiv, reforma fiscală, care presupune creşterea cu 2,5 
puncte procentuale a veniturilor fiscale în Produsul Intern Brut", a susţinut demnitarul. 
 
În momentul de faţă, România are 27% venituri fiscale în PIB, cel mai mic nivel din Uniunea 
Europeană, iar prin astfel de măsuri, dar şi printr-o mai bună eficientizare a cheltuielilor 
publice, se doreşte creşterea ponderii veniturilor fiscale în PIB. 
 
"Măsurile adoptate anul trecut au generat efectele anticipate de noi. Pe primul trimestru, 
veniturile au crescut cu aproximativ 17% comparativ cu perioada anterioară, dar şi 
cheltuielile au crescut foarte mult, mult mai mult decât veniturile. De aceea, deficitul aferent 
primului trimestru este unul uşor mai ridicat decât cel pentru anul 2024. În funcţie de evoluţia 
cheltuielilor şi a veniturilor, vom adopta aceeaşi abordare proactivă ca anul trecut, în sensul 
de a discuta cu partenerii noştri - şi ţin să mulţumesc tuturor partenerilor, companii, asociaţii 
- vom identifica soluţiile care, pe de o parte, să conducă la atingerea obiectivului nostru de 
consolidare fiscală, dar, în acelaşi timp, să nu afecteze creşterea economică", a adăugat 
secretarul de stat. 
 
În ceea ce priveşte reforma fiscală, consultările cu mediul privat au demarat deja. 
 
"Noi avem întâlniri periodice, atât cu diferite organizaţii, cum ar fi Concordia, AmCham şi alte 
asociaţii, astfel încât să vedem dacă există anumite deficienţe legislative care trebuie 
ajustate prin norme sau prin ordin de ministru, unde putem să intervenim, dar şi să discutăm 
care este statusul şi efectele măsurilor anterioare", a precizat Alin Marius Andrieş. 
 
Potrivit acestuia, la finalul acestei luni, Ministerul Finanţelor va avea "o imagine de ansamblu 
cu privire la efectele reale ale măsurilor adoptate anul trecut", astfel încât se va putea 
discuta despre eventuale ajustări. AGERPRES/(A - autor: Nicoleta Bănciulea, editor: Oana 
Tilică, editor online: Gabriela Badea) 


